
ילד בריא

סקר “מפתיע”

קוראים יקרים, בפניכם מקבץ תשובות לסקר חדש 
ומפתיע שערכנו בקרב גברים ונשים. בסקר הייתה 
שאלה אחת בלבד: לשם מה אתה רוצה לגדל ילדים?

והתשובות שקיבלנו היו מגוונות: בשביל לגדל אדם 
בריא, מוצלח וערכי; בשביל לתת ולהעניק בלי גבול; 
בשביל לעשות הכול כדי שתהיה להם ילדות מאושרת 
וזכרונות טובים; בשביל שיהיו להם חום ואהבה, שיהיה 
להם טוב; בשביל לראות אותם גדלים ומתפתחים 
ומעצבים אישיות; בשביל לקום בבוקר למענם; בשביל 
לשמוע אותם צוחקים; בשביל לבשל עבורם; בשביל 
לשמוע אותם קוראים לנו 'אימא', 'אבא'; בשביל ללכת 
איתם לטיולים; בשביל ללמד אותם; בשביל ללמוד איתם 
תורה; בשביל לשחק איתם; ועוד ועוד. אבל ההפתעה 
הגדולה בסקר הייתה שאף גבר ואף אישה לא רצו 
ילדים בשביל להעניש אותם! כולנו חולמים על ילדים, 
ואף אחד לא רואה את עצמו בחלומות שלו נותן להם 

עונש... זה הנתון ה"מעניין" ביותר של הסקר.

אין מקום לעונש

שאלנו את הסטטיסטיקאים ואת הפסיכולוגים לעניין 
הוֹרוּת וחינוך: איך זה יכול להיות? הרי העונש הוא חלק 
כל כך חשוב ובלתי נפרד מיחסי ההורים והילדים, ואולי 
זהו הבסיס ולב לבו של כל החינוך כולו – איך זה שהעונש 
אינו חלק מהשאיפות והחלומות שלנו כהורים לעתיד...?

טוב, אני מקווה שכל הקוראים מבינים שהשאלה 
הזאת נשאלת בציניות והתשובה בגוף השאלה: אף אחד 
לא חולם ושואף להעניש כי במצב נורמלי וכאידיאל, 
אף אבא ואף אימא לא משתוקקים להעניש. וברור 
שהעונש אינו חלק משום מערכת יחסים, ואין לו שום 

מקום ביחסי הורים וילדים.

אכן, לצערנו עונש הוא כלי שלפעמים אנו כהורים 
נאלצים להשתמש בו, אֲבָל – וזה 'אֲבָל' גדול וחשוב 
מאוד – יש לכך לא מעט הסתייגויות: מענישים רק בלית 
ברירה ולאחר מיצוי כל אפשרות אחרת, רק מתוך כוונה 
חינוכית לטובת הילד, רק בלב כבד מאוד, רק מתוך 
אהבה ולא מתוך כעס ונקמנות, ומדובר בעונשים עדינים 
שהם תוצאה טבעית של המעשים, הניתנים כמובן מתוך 

שיקול דעת וברגישות גדולה.

ואחרי הכול, זה די ברור ומוסכם שעונש הוא לא כלי 
יעיל לחינוך אמתי. עונש לא מעורר את הילדים לרצון 
פנימי ולתיקון האישיות. )ואנחנו לא מדברים על כך שרק 
הורים יחידי סגולה יודעים להעניש כראוי, וברוב המקרים 
העונשים שלנו הם סתם פריקת עצבים ואין ביניהם ובין 
חינוך שום קשר(. אם כך ניתן לומר שבמערכת בריאה 

בין הורים לילדים העונש כמעט ולא קיים!

ילד מבית טוב

אם אנחנו מסכימים על המודל הזה, אפשר להסתכל 
על הקשר שלנו עם אבינו שבשמיים באור חדש ומהפכני: 
הקשר שלנו עם אבינו שבשמיים הוא בדיוק כמו קשר 

הורים וילדים.

מהות הקשר היא אהבה, נתינה, צמיחה בריאה וישרה, 
ובניין האישיות באופן שממצה את הכוחות הגלומים בנו 
ונותן להם ביטוי מלא ומאפשר להם להתפתח באופן 
הטוב ביותר עבור הנפש שלנו, ועוד רשימה ארוכה של 

דברים טובים ומתוקים.

כל זה מקופל במילה אמונה. האמונה כולה טוב, כי 
מאמינים בבורא שכולו טוב וכל שאיפתו היא להיטיב. 
וכמו שבחינוך ילדים בריאים בנפשם, העונש הוא לא 
חלק ממערכת היחסים, כך בדיוק בעניין הקשר עם 

הבורא: אין שום מקום למחשבה על ענישה!

קשר כזה עם הבורא הוא שלימות הבריאות הנפשית, 
ממש כמו ילד שגדל בבית בריא חם וטוב.

ילדות קשה

נקשרת  הילדות שלו  ילד שחוויית  זאת,  לעומת 
לעונשים, והעונש תופס מקום במחשבתו, והוא תופס 
את ההורים שלו כ"מענישים" – הוא בוודאי יגדל להיות 
פגוע בנפשו. כך בדיוק גם אנחנו, כבנים למקום – אם 
נתפוס את אבינו שבשמיים כשוטר האוחז בידו שוט 
ומחכה בכל רגע להצליף בנו – נפתח חרדות ונחיה 

בסבל נפשי.

אסור לנו לצייר את הבורא כשוטר עצבני, רודה ומעניש. 
מי שזו האמונה שלו לא יכול לפרוח ולצוח ולהתפתח, 

לא יכול לשמוח.

אלא מה תשאל, הרי אנחנו מאמינים ב"שכר ועונש"...

והתשובה היא אבא שבשמיים הוא לא אבא פחות טוב 
מאף אחד ואחת מאיתנו, וכמו שכל אחד מאתנו היה 
הרבה יותר מאושר לא לתת שום עונש, גם הבורא לא 
רוצה ולא שואף להעניש, הוא ברא אותנו רק בשביל 

להיטיב לנו. העונש זה לא הוא וזו לא מהותו.

וכמו שאם הורים מענישים זה לא הופך אותם להורים 
רעים ולא הופך את כל מערכת היחסים למערכת של 
פחד – כך בדיוק באמונה: האמונה שלנו בשכר ועונש 
בשום פנים ואופן לא הופכת את אבינו שבשמיים לדמות 

רעה ומתעללת.

אז מה זה עונש?

שתי תשובות בדבר: האחת: כמו שבחינוך עונש הוא 
רק כלי מסוים ומוגבל כדי לעזור לילד וליישר את דרכו 
לטובתו, כך גם כאשר הבורא משתמש בכלי שאנו מכנים 
אותו "עונש", אין הכוונה להרע, אלא אך ורק ליישר, אך 
ורק לעזור לנו להצליח בחיים, רק מתוך אהבה, רק 

בלית ברירה וכו'.
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שאלות שנשאלו בקו ההלכה
בקריאת שמע מכסים את העיניים, האם צריך 
להוריד את המשקפיים או שאפשר לכסות את 

המשקפיים?

אף שמכתבי האריז”ל לכאורה משמע 
על  ימין  יד  את  להניח  שצריך 

שכל  ומשמע  ממש,  העיניים 
דבר אחר נחשב לחציצה, 

מבואר  מקום  מכל 
בפוסקים שהמשקפיים 
אינם נחשבים לחציצה, 

היד  עם  לכסות  ויכול 
את המשקפיים ולעצום את 

העיניים. שו”ת דברי יציב )ליקוטים סימן 
י”ב(.

לפעמים בתפילת שחרית אני מאד 
ממהר לעבודה, בפרט בימי שני וחמישי, 

האם אני יכול לחלוץ את התפילין בזמן קריאת 
התורה?

נוהגים שלא לחלוץ תפילין עד שמחזירים את הספר 
תורה להיכל, שלחן ערוך )סימן כ”ה(. וכן אין לחלוץ את התפילין 

בפני ספר תורה, אפי’ אם ספר התורה סגור ומכוסה 
במעיל, אלא אם כן מסובב ראשו או שמכסה את ראשו 

בטלית. שלחן ערוך )סימן קמ”ב סעיף ב’.(

התפללתי בכותל המערבי וכעת אני 
רוצה לצאת מהכותל, האם מותר 
לי להפנות את הגב אל הכותל 
כדי לצאת ממנו, או שצריך 
ללכת אחורה עד שיוצאים 

מן הרחבה? 

בבית המקדש היה אסור 
להפנות גבו אל ההיכל אלא 
הכהנים והלויים בזמן שגומרים 
עבודתם היו מהלכים אחורנית מעט 
מעט עד שיוצאים מן העזרה, ומכאן למד 
הרמב”ם בהלכות בית הבחירה )פרק ז הלכה ז( שגם 
בזמנינו אף שחרב המקדש צריך לנהוג באותו 
המורא שאין להפנות את גבו כנגד השכינה, ובספר סובו 
ציון )עמ’ י”ז( הביא בשם הגר”א נבנצאל שליט”א שהרב 
נוהג שלא להפנות את גבו בכל שטח רחבת התפילה. 
ומכל מקום אין זו אלא הנהגה טובה ולא עיקר הדין, 

מכיון שרחבת הכותל אינה חלק מבית המקדש אלא 
הרחבה שלפני הר הבית והכותל המערבי הוא החומה 
שמקיפה את הר הבית ולא חלק מבית המקדש, ולכן 
אין זו הלכה אלא רק הנהגה טובה. )הגאון הרב אושרי אזולאי 

שליט”א בתשובה(.

פלטה שמחממים עליה בשרי האם אפשר לחמם 
עליה מאכלים חלביים?

צריך לקחת בחשבון שייתכן ומהתבשיל הבשרי נוזל 
על גבי הפלטה, וכשמניחים את החלבי ישירות על גבי 
הפלטה המלוכלכת ברוטב של בשר, יש כאן איסור גמור 
של בשר וחלב, ועל כן אם רוצים לחמם חלבי על גבי 
פלטה שחיממו עליה בשר, יש להכין נייר כסף חתוך 
מבעוד יום ולעשות חייץ בין הפלטה לתבנית החלבית 
באופן שיהיה שתי חציצות בין הפלטה למאכל – נייר 
כסף והתבנית, או אם מחממים בורקס – שתי ניירות 
כסף חתוכים, אבל אין לחמם מאכלים חלביים על 

פלטה שמחממים עליה בשר ללא הפסק נייר כסף. 

שלום רב תנור קונדטורי גדול שחומם בו בורקס 
חלבי לפני מספר דקות האם מותר לי לאפות בו 

פרווה כעת לאירוע בשרי?

מותר לאפות כעת פרווה בתנור החלבי ולאחר מכן 
לאכול את הבורקס הפרווה בסעודה בשרית. על פי השלחן 

ערוך יורה דעה סימן צ”ז דריחא לאו מילתא.

הרה"ג ר' ירון אשכנזי שליט"א ר"כ חושן משפט
בישיבת "חוט של חסד" מנהל רוחני ב"קו ההלכה"
קו ההלכה הספרדי: 3030*

שו"ת של חסד
ע"י בית הוראה "חוט של חסד"

הפרשה לאורו של
הנחל נובע

כן! אפשר לנצח גם את הבלתי מנוצח...

אין דבר שהוא כל כך ידוע לכל בני האדם, החיים כאן 
על הכדור, כמו השאיפה שלא נגמרת אחר כל תענוג קטן 
כגדול שישמח אותם... כל קבוצה מחפשת את התענוג 
בכיוון אחר, בתרבות אחרת ובצורה אחרת, המכנה 
המשותף לכולם הם אותם תאוות ידועות שמכונים 
בליקוטי מוהר"ן בשם שלושה שרי פרעה, שבהם רוב 
העולם נוהר אחריהם כמעט בעצימת עיניים, ואלו הם 

אכילה ניאוף וממון.

תאוות אלו קבלו מהבורא יתברך בעצמו כל כך הרבה 
כוח, עד כדי כך שכמעט מצליחים לגמרי להעלים 
ולהסתיר את המציאות האלוקית של "טעמו וראו כי 
טוב ה'". את העונג השורשי של כל היקום כולו, את 
העונג הרוחני שהוא מחיה אפילו את אותם תענוגים/
תאוות גשמיים. הוא העונג שמגלה בפסוק "טעמו וראו 
כי טוב ה'". והאמת... אין דבר יותר טעים ואיכותי כמו 
העונג על ה', "והתענג על ה' ויתן לך משאלות ליבך", 
זהו אור ועונג רוחני ששום מושג גשמי לא יכול להיות 
דומה לזה, בשום צורה ואופן. אלא כאמור, כל עוד שיש 
את אותו "בלק" שפועל ללא לאות ל"לקק דמם של 
ישראל" כלשון חז"ל. לטמא את דמם, ולגשמם על ידי 
כל סוגי התאוות שיש בעולם, ובפרט חטא בעל פעור 
והנלווה אליו. אפשר לומר שכמעט כמעט המלחמה 
אבודה חס ושלום, אלא שכאן מגיע כוחו של הצדיק 
האמת שהוא מכונה "צדיקו של עולם" הוא מגלה לנו 
את דרכי הפעולה, האיך אפשר להכניע את קליפת בלק 

יחד על כל התאוות הנוראות שעומדות לרשותו. כאן 
מגלה הצדיק מהיכן נובע כוחו של אותו קליפת בלק, 
שכל כוחו מגיע מקליפת בלעם שכל מהותו זה: חוסר 
האמונה/דורסי הטבע שהיא, אותה קליפה שמחלישה 

את האמונה הקדושה בכלל ישראל.

אותה קליפה שבכל פעולה ניסית שבה מתגלה יד 
ההשגחה והאמונה הפשוטה במציאות של הש"י, היא 
פועלת בכל כוחה לטשטש את המציאות האלוקית, 
ומפרשנת כל דבר בדרך הטבע. היא המקור לכל 
התאוות, היא נותנת את הכוח גם לקליפת בלק וכל 
התאוות הטמאות שמנסה לגרות בעם ישראל עם קודש.

וכמו שהדבר היה בזמן בלק בלעם, כך הוא הדבר בכל 
דור ודור ובמיוחד בדורנו אנו! זה לא סוד שאחד הדברים 
הכי קשים שאיתם מתמודד כל יהודי בכל דרגה שהיא 
זה עם חומריות העולם ושלל התאוות שהעולם הזה 
מנסה בלי סוף למשוך אותנו אליו. כל אחד בדרגתו 
הוא, ולא עוד אלא שיש הרבה מאיתנו שמרוב עכירת 
החומר ורובי התאוות שהם שקועים בתוכם, אינם כבר 

מכירים בזה כבעיה, או כהתמודדות שיש בה סיכון.

ועוד דבר שגם הוא לא סוד, שאין דבר שיותר מרחיק 
מהנעימות האלוקית, ומתכלית הרוחנית על כל מדרגותיה 
כל אחד לפי מדריגתו, כמו אותם תאוות מגושמות 
שמפרידים בין האדם לאחוריו, ומכלים ומטמאים כל 

חלקה טובה בנשמתו של כל אדם.

אלא שעל אף שני הידיעות הברורות האלו, עדיין כוח 

התאוות על האדם האנושי בכלל, ועל היהודי החפץ 
להידבק באלוקיו הוא כל כך גדול שהוא כמעט בלתי 
מנוצח. אלא שבזכות אותה ידיעה מפתיעה, שבה הצדיק 
האמת מגלה לנו מהיכן נובעת כל כוחם התאוות, זה עצמו 
הפתח והישועה איך להתגבר עליהם,  כי כשאדם יודע 
שכל כוח של היצרים הוא רק מחוסר ההכרה של אותו 
האדם במציאות האלוקית החופפת עליו. ולמעשה: בזה 
שישכיל להקדיש את מלחמתו, דווקא בכיוון אחר, היינו 
בלימוד דיבורי אמונה, ודעת של אמונה, והן בתפילות 
והתבודדות על אמונה בהשגחה פרטית והכרה אלוקית, 
ובכל זה זוכה להגדיל את הכוח האלוקי במוחו ודעתו 
את הכרתו במציאות הש"י בהשגחה פרטית בו, ממילא 
הוא מבטל את כל כוח התאוות בשורש, כי בזה הוא 
מכניע את השורש של בלק, היינו את הכח של בלעם, 
וממילא כל התמודדות אחר כך עם איזה שהוא תאוות 
היא הרבה יותר קלה, כי כבר עצר והכניע את הצינור 
שממנו הם מקבלים את השפע. ולסיום, וודאי שהדרך 
העיקרית שעל ידה אפשר להגדיל את האמונה זה בעיקר 
על ידי בעל העצה, הוא הצדיק האמת רביה"ק בעצמו, 
הוא הוא מלמד אותנו אמונה, וכמו שאמר בפירוש "אצל 
העולם אמונה זה דבר קטן, אצלי אמונה זה דבר גדול" 
ובר גילה לנו רביה"ק שהעיקר האמונה וכל הגלות אינה 
אלא בשביל חסרון האמונה, ומכל זה מתגלה שהוא הוא 
בעל האמונה, ושעל ידי יוכל כל אחד מאיתנו להכניע 
את קליפת הבלעם שבו, וממילא להיגאל בקרוב ממש 
גאולה כללית ופרטית אמן כן יהי רצון )מיוסד על פי 

ליקוטי הלכות, ברכת השחר ה' אות ע"ב(.
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צופה למרחוק
אחד מעשירי העיר פרג, ר' משה שמו,  הגיע לפני 

רבה של פראג הלוא הוא  רבי יחזקאל לנדא בעל 
ה"נודע ביהודה" עמד לפניו בגב כפוף ובעניים 

מושפלות וסיפר לרב כי ירד מנכסיו ונשאר 
חסר כל עני מרוד ממש.

מחמת הבושה לא ניגש ולא שיתף 
הכישלונות  בשרשרת  אחד  אף 
האחרונה  בתקופה  עליו  שעבר 
מנכסיו.  נקי  אותו  השאירו  אשר 

עניים המשיכו לדפוק על דלתו והוא 
הוסיף לתמוך בהם כהרגלו ביד נדיבה 

אולם כעת מצבו הגיע לרעב ממש אפילו 
פת לחם אין לו בבית .

הרב שאל בעדינות: אם הוא מעוניין שיפנה לקופה 
העיר בלא שידעו במי תומכים וישיג לו תמיכה נכבדה. 
משה התקבץ במקומו מזועזע "לא, לא אוכל לחיות 
בעירי ולראות יום יום את מכרי בעודי יודע שמזונותיהם 
של משפחתי מסופקים מהם, בכוונתי לצאת להתדפק 
על פתחי בתי נדיבים ולאסוף סכום כסף שיעזור לו 
לשקם את עסקיי שקרסו ומבקש אני מהרב מכתב 

המלצה  שנדיבי העם יתמכו בי בעין יפה".

הרב  כתב לו המלצה חמה, שלא כהרגלו כמעט ולא 
נתן אף פעם המלצה לדברים כאלו.

בעניים דומעות נפרד ר' משה ברבו ויצא לדרכו הלא 
נודעת.

האיגרת של ר' יחזקאל פתחה לפני העני דלתות 
רבות ואכן בכל מקום שהגיע הנדיבים היו נותנים לו 
צדקה ביד רחבה. מעט מן הכסף השאיר כדי לכלכל 
את עצמו וכל שאר הכספים שלח לביתו לאשתו וילדיו .

באחת מהעיירות שנקראו בדרכו ניגש כהרגלו לרב 
המקום הראה לו את האיגרת והוא הפנה אותו לעשיר 
מסוים, איש חסד ניגש העני למקום ובעל הבית נתן 
לו חדר ללון שם ואמר לו שהוא יחלוק את החדר עם 

הדרשן שהגיע לעיירה.

משה והדרשן לא נפגשו כמעט כל אחד היה קם בבוקר 
ויוצא לתפקידו זה לקבץ נדבות עם האיגרת וזה לחפש 

קהל מאזינים שיסכים לשמוע אותו ולשלם על קח.

בוקר אחר העני מתעורר משנתו והנה נדהם לגלות 
שאיגרת ההמלצה לא בתוך בגדיו כל עולמו חרב עליו 
הרי ללא האיגרת הוא כקבצן רגיל שמי יודע אם יצליח 
לגייס כמה מטבעות, מבט מהיר על מיטת הדרשן הריקה 

הסביר לו לאן נעלמה האיגרת...

בצער רב עזב משה את בית מארחו והחל להסתובב 

ברחובות 
כך  בעיירה 

ד  ד למקום נ ממקום 
י  ש ו ק ב הצליח להחיות את ו

בפרוטות  המועטות שקיבץ. מובן שגם נפשו 
לא היה לו מה לשלוח לאשתו והוא התבייש מאוד 

להודיע לה על האסון שקרה לו.

באחד הימים השגרתיים שעברו על משה אוזניו שמעו 
שירה נעימה מבית המדרש החסידי הוא נכנס פנימה 
והינה החסידים שסיימו תפילת שחרית כיבדו אותו 
בכוסית משקה לחיים וניסו לשמח אותו ולדרוש בשלומו 

להבין למה הוא כל כך עצוב ומדוכא.

העני משה סיפר לפניהם את כל שהתרחש איתו ועל 
אובדן האיגרת, "שמע יהודי יקר" אנחנו מחר נוסעים 
לרבי שלנו הבעש"ט הקדוש נזכיר את שמך לפניו 
ותקבל ברכה רק המתן לנו כאן כמה ימים עד שנחזור".

חלפו ימים אחדים ובעודו משוטט ברחוב הבחין בשנים 
מבין החסידים שפגש בבית המדרש וכך אמרו לו "רבינו 
ביקש שתחזור מידית לביתך" למרות שמשה העני לא 
היה חסיד החליט לשמוע בקול הוראת הרב וחזר לפראג.

שנות נדודיו שינו את מראהו כליל איש לא הכירו. 
בהגיעו לעיר, נכנס ר' משה לבית הכנסת ושם שמע 
דיבורים שמתוכן הבין שאשתו עומדת להינשא לאחר!

נכנס משה העני לפני רבו שהביט בו בעיניים קרועות 
לרווחה, ואמר לו שנמצא גופת אדם שבכיסו הייתה 
האיגרת העדים העידו בפני בית הדין ועל סמך העדות 

נקבע שר' משה לא בחיים .

ר' משה סיפר לרב את השתלשלות המאורעות שקראו 
אותו ובעל הנודע ביהודה התפעל עד היכן מגיע ראיית 

עינייו הקדושות של הבעש"ט הקדוש.

במקום לומר עונש, תאמר: מכתב אהבה, כי "את 
אשר יאהב ה' יוכיח".

ואדרבא, ה' מצטער כשהוא נאלץ להעניש, כמו 
שכתוב: "בכל צרתם לו צר". זה לא רק שהוא לא 
רוצה להעניש, אלא שעונש פירושו שהבורא מוכן 

לסבול כביכול למען אהבתו אלינו.

והשנייה: עונש הוא תוצאה טבעית של המעשים 
שלנו. כמו שמי שנוגע באש נכווה, וזה לא עונש – 
כך העולם הזה בנוי בצורה כזאת ש"רעתך תייסר" 
וש"מעשיך יקרבוך ומעשיך ירחקוך". העונשים הם 
דברים שאדם מביא על עצמו ולא דברים שהבורא 

עושה לו!

לכן למען האמת ביחסים בינינו לבין הקדוש ברוך 
הוא, באמונה האמיתית והשלימה – אין מקום למילה 
"עונש", ואין שום מקום לחשוב על ה' כ"מעניש". ה' 

הוא רק אבא אוהב, וזהו!

נמצא שעונש הוא כלי וכורח מציאותי, ואינו מגדיר 
את מהות ההורים ואת הקשר המשפחתי ובוודאי אינו 
מגדיר ואינו נוגע למהות הבורא ואינו חלק מעולם 

האמונה.

יוצא כאן דבר נורא: אם ה"אמונה" בעונש גורמת 
לך לחשוב שהבורא הוא "מעניש" וגורמת לך לראות 
אותו כ"רע", כי עונש תמיד נקשר לנו בנפש כדבר 
רע – אתה בעצם מפספס את העיקר ואת המהות 
של האמונה, כי אתה מאבד את התפיסה הנכונה 
על הבורא שכולו טוב, ואתה מאבד את כל האמונה 

שהיא הקשר הנכון והבריא שכולו טוּב ונועם.

ונכתוב את זה במילים חריפות: ה"אמונה" ב"עונש" 
הופכת את האדם לכופר, כי הוא מאבד את האמונה 
שה' טוב – ולמעשה לא מאמין בבורא, אלא בדמות 

רעה ודמיונית שאין לה שום קשר עם הבורא.

ה"אמונה" העקומה הזאת בוודאי מערערת את 
כל בריאות הנפש, וממלאת את האדם בחרדות.

א-ל זועם או א-ל אוהב

התפיסה של הבורא כא-ל זועם וכמעניש, זו הדת 
של בלעם הרשע. הגמרא אומרת שכל היממה כולה 
הבורא הוא אבא אוהב ומיטיב, אבל יש חלקיק שנייה 
שבו ה' "זועם". זה היחס האמתי: עשרים וארבע שעות 
לעומת חלקיק שנייה. בלעם שהייתה לו עין רעה, 
ביטל ומחק את כל האינסוף טוב של ה' והתמקד 

רק בזעם השולי והזניח, ומזה שאב את כל כוחו.

ומה עשה ה'? אומרים חז"ל שבאותם ימים שבלעם 
ניסה לקלל ה' יתברך לא כעס אפילו את אותו 
חלקיק שנייה. ומדוע? הפסוק מנמק: "ולא אבה ה' 
אלוקיך לשמוע אל בלעם כי אהבך ה' אלוקיך!" כדי 
לגלות שהמהות של הקשר שלנו עם הבורא היא 
רק אהבה! כדי לבטל ולקעקע את כל התפיסה 
הדתית של בלעם, ולגלות שעל פי היהדות האמיתית 
ה' הוא אבא אוהב תמיד ואין שום מקום למחשבה 

על זעם ועונש.

בברכת שבת שלום ומבורך

מאמר ראש הישיבה
-המשך- סיפור לשולחן שבת
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רבי יוסף נולד בשנת תרפ"ד לאביו רבי ניסים דיין מארם צובא 
המיוחסת עד דוד המלך ע"ה. עם היכנסו בבריתו של אברהם 
אבינו ע"ה נקרא שלמה אך ברבות הימים משהתבגר ונכנס בעומק 
פרד"ס התורה שינה שמו ליוסף, הרומז על מידת היסוד ומאז 

נקרא בשם יוסף בלבד.

כשזכה רבי יוסף והתעלה באורייתא קדישא היה בבחינת חד 
בדרא בעולם התיקונים. הוא מסר נפשו למען אחינו בית ישראל 
בתפילות ובתעניות ובפרט בהשתטחות על קברי צדיקים במשך 

תקופות ארוכות כדי לחלץ את הפונים אליו ואת כל עם 
ישראל מהצרות אליהם נקלעו. רבי יוסף היה בקי עצום 

בתורתנו הקדושה. הוא ידע בע"פ את כל חמשת 
חומשי התורה וכן נביאים וכתובים. אך רבי יוסף 

הצניע את תורתו מעיני הבריות ואף מבני 
משפחתו ומאחיו הקרובים.

כאשר נשאל לאן הוא הולך היה משיב 
"לעבודה" הכל חשבו שכוונתו לעבודה במובנה 

הפשוט אך עבודתו הייתה עבודת השם יתברך ולימוד 
תורתו. רבי יוסף הצניע את תורתו גם מבאי בית המדרש 

ולכן לא ייחד לעצמו מקום לימוד קבוע אלא שינהו מפעם 
לפעם. ידוע שלמד בכותל, בקברות שמואל הנביא ושמעון הצדיק, 
בישיבת "ביאלה" ובביהכנ"ס "אהל רחל", בישיבת "נהר שלום", 

בביהכנ"ס "שמש צדקה" ועוד.

פעמים רבות נעלם מירושלים לתקופות והיה נוסע להתבודד בגליל 
בקברות הצדיקים. שם בחיק הטבע התפלל ולמד במסירות נפש 
נפלאה מתוך סיגוף גופו כאשר ניזון מעשבים ומשתיית מים בלבד.

רבי יוסף למד את תורת הנסתר אצל ר' מרדכי שרעבי זצוק"ל, 
תקופה ארוכה למד עמו ביחידות עוד בטרם יסד רבי מרדכי את 
ישיבתו הקדושה, כשפתח רבי מרדכי את ישיבתו החל ללמד לרבים 
את תורת הסוד, כשרבי יוסף מתאבק בעפר רגלי רבו, כידוע לכל 
בר בי רב, אשר  כל מי שלא נשא אשה לא יגע בתורת הסוד, ורבי 
יוסף דיין כידוע לא נשא אישה, ולכן רצו תלמידי ר' מרדכי לקנא 
קנאת ה' צבאות וניסו להניאו מלהשתתף בשיעור אך רבי יוסף 

בכל תוקף אינו מוותר על לימוד זה וכשבאו להודיע לר' מרדכי כי 
הוא אינו נשוי, ענה ר' מרדכי הניחו לו הוא ראוי לכך.

רבי יוסף היה עורך לרוב תיקונים אצל קברות הצדיקים, והיה 
פועל ישועות עם תיקונים אלו, ולאחר גמר התיקון היה יודע באם 
תפילותיו נשאו פרי, לא אחת קרה שכאשר גמר את סדר התיקון 
המיוחד פנה לסובבים אותו ואמר: "היום  התפילות לא חתכו את 
המחיצות המפרידות בנינו לבין אבינו שבשמים, ולהבא נתחזק 
ביתר שאת". רבי יוסף נתפרסם ע"י ידידו הצדיק הנסתר רבי 
יהודה ליאון פטילון זצוק"ל, הרב פטילון התגורר ביפו צייר 
היה במקצועו, ומעשה שהיה כך היה בשנת תש"ך באו 
אל הרב פטילון שנים מתלמידיו וספרו לו כי חכם 
יוסף עדס סיים עם תלמידיו מסכת שבת, ולכן 
החליטו לערוך סעודת סיום בקבר רשב"י 
ובקשו מהרב פטילון שיאות להצטרף אליהם, 
התנה הרב פטילון את הדברים ואמר: אם 
תאותו לקחתי גם לקברו של בניהו בן יהוידע 
אסכים להצטרף אליכם שכן רואה אני עתה אדם 
בדרגת מלאך היושב על קברו של בניהו בן יהוידע, 
לראשו חבוש כובע ברט והוא לבוש מכנסי חאקי בידו 

ספר כוונות והוא מכוון כוונות ויחודים".

כמובן שתלמידי הרב פטילון הסכימו בשמחה, ואכן שהגיעו לקברו 
של בניהו בן יהוידע נגשו אליו בני החבורה ואמרו לו: יודעים אנו כי 
כבודו הינו צדיק נסתר, ולכן מבקשים אנו ממך שתאמר לנו מה שמך 
ונפגשך בירושלים, משראה ר' יוסף כי לא יכול להתחמק מהם אמר 
להם כי שמו הוא יוסף דיין ולא יסף לדבר עמם. בשבוע האחרון 
לחייו ישב ר' יוסף בתענית ולא חרג ממנהג עבודתו הקדושה הן 
בתפילות ובתחנונים, הן בביקורו בקברי צדיקים- בעיקר היה בקבר 
שמעון הצדיק, כללו של דבר הוא חישב צעדיו קודם שמסר את 
נשמתו לבורא העולם כדי שתהיה זכה עוד יותר ממה שנכנסה 
בתוכו כשהוא נולד, ביום ט' בתמוז תשמ"ה ערב שב"ק ונקבר עם 
כניסת השבת זכותו הקדושה תהיה לנו למגן ובפרט עתה בשעות 
קשות אלו אשר צריכים אנו את זכות הצדיקים שיעמדו בתפילה 

על כלל ישראל אכי"ר.

לאורם נלך
הילולא דצדיקיא

המקובל הצדיק הנסתר הרב 
יוסף שלמה דיין זצוק"ל
ט' תמוז

מרפא לנפש
מאת הרב שלום ארוש שליט"א

טיפול שורש בשבת
מעשה אחד, שאותו אני מספר כבר עשרות שנים, ממחיש 
את הנקודה שקל להיוושע על ידי ההתבודדות. היה זה ביום 
שבת. ה’ ניפח לי את השן. השן פשוט התנפחה והכאב היה 
נורא. מה עשיתי? טפול שורש... איך עושים טפול שורש בשבת? 
מתבודדים... שהרי מדוע התנפחה השן? כי יש עוון. ואם אעשה 

תשובה, כבר לא תהיה שום נפיחות. 

הלכתי ודברתי עם בורא עולם, קרוב לשעתיים: “ריבונו של 
עולם. תראה לי מהו העוון שבגללו ניפחת לי את השן? אולי 
דיברתי לשון הרע? אולי דיברתי דיבורים לא טובים? אני רוצה 
לעשות תשובה. תזכיר לי. אולי אכלתי מאכלות אסורות בשנים 
שלי? אולי חטאתי במה שקשור לנשים? כי נשים זה אותיות 
שנים. וכך חיפשתי וחיפשתי, וכשמצאתי ועשיתי תשובה, מיד 
ירדה לי הנפיחות מהשיניים, ונעלמו לי כל הכאבים! וכאלה 
ניסים ראיתי עוד המון פעמים. המון המון פעמים, בכל תחומי 

החיים, עשיתי תשובה, ועל המקום ראיתי ניסים. 

כי זה דבר פשוט. ה’ יתברך רוצה בכל הייסורים שנותן רק דבר 
אחד: שישוב האדם בתשובה. הוא מחכה לאדם שיחזור בתשובה, 
ועל המקום הוא מוציא אותו מבית האסורים של הייסורים, והוא 
מקבל גם צ’ק של מאה אלף דולר, שכר על התשובה שעשה. 
והצ’ק הוא כבר בעולם הזה, שמקבל שמחה ואמונה. הן אמונה 
שלמה בה’ יתברך, שאין שום טבע ואין חוקיות ואין בני אדם. 

והן אמונה בכוח התשובה של עצמו, ואמונה בכוח התפילות 
של עצמו. ושמחה גדולה וטעם לחיים. הרוחניות שלו גדלה. 
הפרנסה בקלות. שלום בית נפלא. כי אם לא עושה תשובה 
בכל יום, שולחים לו ייסורים שמתלבשים בעיקר  בתוך ביתו, 
ואז יש מריבות וכו’ - כל זה הוא כבר בעולם הזה, ועיקר  הצ’ק 

נשאר לו לעולם הבא.

למה האדם רוצה להישאר בבית הסהר? כי קשה לדבר עם 
ה’? זה לא קשה. זה קל. למה זה קל? כי גם על זה בעצמו 
מבקשים מה’: “ריבונו של עולם תן לי דבורים”. לכן זה הכי 
קל. כל דבר מבקשים מה’: “תיתן לי”, והוא נותן. לכן הכל קל 
עם ה’. אתה מבקש מה’ שיתן לך את הדבורים, אז מה קשה 
בזה? הכל קל. האדם לא צריך כלום מעצמו, הכל מה’, הכל! 

לכן זה הכי קל. 

אילו האדם היה צריך שיבוא משהו ממנו, אז זה באמת היה 
קשה. אבל מאחר והכל מה’, זה קל. לכן צריך שיבקש: “תן 
לי אמונה, תן לי דבורים, תרחם עלי, תן לי את המחשבות 
הנכונות, את השכל הנכון, תרחם עלי ותקרב אותי, אני בן שלך, 
בבקשה תקרב אותי. אני הבת שלך, תרחם עלי, לא אכפת לי 
כלום, אני הבן שלך... בראת אותי. לשם מה? בשביל להיטיב 
לי, בבקשה תעזור לי שאתקרב אליך, וכי יש טוב חוץ מזה, 

חוץ מלהיות קרוב אליך?”

התבודדות
ומעלת התפילה

הספר של
הרב שלום ארוש

 052-2240696
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להסתכל על הנשמה
סיפר הרב שלום שבדרון זצ"ל שכשביקר את חברו רבי ברוך ידלר 
ז"ל בבית החולים, בחדר עימו שכב יהודי חילוני גמור, והנה באו לבקרו 

בנים ונכדים צעירים בעלי זקן, חליפה וכובע.

התעניין ר' שלום ושאל כיצד זכה לצאצאים כאלו? והוא סיפר לו: 
התגוררתי בקיבוץ מסויים, שבת אחת יצאתי לטייל, עליתי על רכב 
של הקיבוץ נסעתי לירושלים לטייל בה עד כיכר השבת, שם בלי 

תכנון מראש נעמדו ילדים וצעקו שאבעס! שאבעס!

לא ידעתי מה זה בכלל הצרחות הללו. כעסתי מאוד. פתחתי 
את הדלת "וזרקתי לעברם קללות" כלשונו, הם ברחו מפחד שמא 

אכה אותם.

נכנסתי לרכב להמשיך בנסיעה ושוב התאספו כולם: שאבעס! 
יצאתי שנית והם ברחו. וחוזר חלילה. לא יכולתי להמשיך בנסיעה, 
עד שהתקרב אלי רב אחד, שכן מאחד הבניינים ואמר לי בנחת: 
"אתה רואה מה הולך פה, הילדים לא יעזבו אותך, אתה תאלץ 

להישאר פה", והוא המשיך:

"הסתכלתי מהחלון והבחנתי כי יש כאן שיח חירשים, צועקים 
אחד מול השני – הם אינם מבינים אותך ואתה לא מבין כלל מה הם 
צועקים, תשמע, אם אתה מעוניין להבין, תעלה אלי לשעה שעתיים 

עד צאת השבת ואסביר לך".

המשיך לספר, עלינו אני ורעייתי, לביתו. התיידדנו. חלפו ימים, 
ביקרנו אצלו שוב, אחר כך ביקרנו בביתו עוד פעם פעמיים – אני 

ואשתי, וזה לא היה בכלל פשוט מצדנו לבקר בבית חרדי כל כך.

באחד הימים אמר לנו: "אתם הרי סוציאליסטים, יש לכם אפשרות 
לחיות בקיבוץ שלכם. אבל האם יש בו בית כנסת?" הוא סידר לנו בית 
כנסת, ומפקידה לפקידה נכנסתי לבית כנסת. הדברים התגלגלו עד 
שביום מן הימים נכנס לנו בחשבון הבנק 'שילומים' כי שנינו מילדי טהרן, 
היה זה כסף שלא ציפינו לו, ואז פשוט עקרנו את דירתנו מהקיבוץ 
לירושלים. כאן גידלנו את המשפחה והילדים. ותראה מה יצא מהם.

בכל יהודי יש נשמה טהורה שרוצה את השם, ואנחנו צריכים למצוא 
את הדרך להאיר בה את האמונה ואת החיבור להשם, וזה תלוי בנו, 
בהסתכלות שלנו על כל יהודי, להסתכל על הנשמה שלו ולא על 
המעטפת החיצונית שלו, ולהאמין בטוב שיש בו. כשאנחנו מסתכלים 
על הטוב שיש בכל אחד ומאמינים בו אנחנו יכולים בקלות להאיר 

בו ולעורר את הטוב שבו.

כותב ר' נתן מברסלב )ליקוטי הלכות נשיאת כפיים ה, טז( שהזהיר 
רבנו האר"י ז"ל על אהבת חברים בלי שיעור, מפני שעל ידי זה יכולים 
לדבר זה עם זה כראוי, ולהאיר זה בזה את אור הנקודה הקדושה.

כמה עם ישראל צמאים להתקרב להשם, בפרט בימים הללו שאנחנו 
כל כך קרבים לביאת משיח, ועל ידי ההשתדלות שלנו לקרב ולהאיר 
בכל יהודי, ולקבל כל אחד איך שהוא, להתחבר איתו באמת, נזכה 
שכל עם ישראל בעזרת השם יחזרו בתשובה ויתקיים בנו ותחזינה 

עינינו בשובך לציון ברחמים. אמן.

ביננו
מבחוץ להשיב אל הלב

הרב ישראל אלקיים
מהמרצים הבכירים
של "חוט של חסד"
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רוצה לזכות בפרס? שלח לנו סיפור תודה
בעל תוכן ייחודי ותזכה בפרס ללא הגרלה
al5308000@gmail.com | 02-5812252

ילדים מספרים

תודה
ילדון חידודון

al5308000@gmail.com | 02-5812252

איזה נחש לא זוחל?

תשובה לפרשת שלח לך:

אצל הכנענים נאמר )יג כט(: "והכנעני יושב על הים".

זוכה לפרשת שלח: משפחת רייזמן, בית שמש.

al5308000@gmail.com :פתרונות יש לשלוח עד יום שני למייל
או לפקס: 02-5812252 | יש לציין שם מלא, כתובת מלאה וטלפון

זוכה פרשת שלח לך: נתן פרץ, רעננה.

משקפיים של תודה

שלום,

רציתי לשתף אתכם בסיפור התודה שלי:

בבוקר שבת פרשת קורח התעוררנו לאחר 
אמירת מודה אני ונטילת ידיים אבא ניגש 

לחדרינו ואמר לנו- חמודים אני לא 
מוצא את המשקפיים שלי במקום 

שהנחתי אותם בלילה.

אחר  לחיפושים  נרתמנו 
המשקפיים האבודות, ערכנו 

חיפושים בכל  רחבי הבית ובמיוחד 
התמקדנו באיזור בו אבא זוכר שהניח 

את המשקפיים, הזזנו את השידה, בדקנו 
מתחת למיטות, חיפשנו בחדרים אחרים-שמא 

הילדים הקטנים לקחו אותם והניחו במקום אחר.

אך לא מצאנו את המשקפיים ולא דבר המעיד 
על קיומן. הזמן עובר, אבא ממהר לתפילה, אך 

בלי משקפיים זה בלתי אפשרי לצאת לתפילה.

אמרנו את הסגולה של "אמר רבי בנימין" ועדיין 
לא מצאנו לאחר מכן אני רואה שמונח בצד עלון 

מוכר מאוד ואהוב מאוד של ישיבת "חוט של חסד" 
וממנו הציץ לעברי מדור סיפורי התודה. מייד אמרתי 
לאבא: "אבא, אני חושב שיהיה לנו סיפור תודה 

לפרסם לעלון."

להבין  אחדות  שניות  לאבא  לקח 
ו- כן מייד אמרנו "מזמור לתודה" 
מספר פעמים ועשינו הפוגה מן 

החיפושים

רק אחי הקטן נשאר בעמדת 
החיפושים כשאנחנו מרפים אך 

מנסים לתור סביבנו בעיניים.

משראינו שזה לא מועיל הוספתי עוד 
במבצע  להמשיך  וקמתי  לתודה"  "מזמור 

החיפושים.

לאחר כ- 5 דקות הגיע אחי הקטן עם המשקפיים 
ביד ואמר שמצא אותם מתחת למיטה. שם כבר 

חיפשנו כמה פעמים קודם לכן ולא מצאנו...

אמרתי תודה והמשקפיים נמצאו!
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לומדים להצליח  פרק יט'

נשיא ארה"ב לינקולן אמר פעם: "לוּ היו לי שמונה 
שעות לכרות עץ, הייתי מקדיש שש מהן להשחזת 
הגרזן"... הורים יקרים, עלינו לדעת שהדבר העיקרי 
ביותר בחינוך, לימוד ושיפור "ניהול הזמן" שלנו ושל ילדנו 
הוא: "תכנון הזמן".  "תכנון הזמן" הוא הדרך המבצעית 
בכל חמשת המיומנויות על מנת להגיע להצלחה. בפרק 
הנוכחי, נמשיך בע"ה בלימוד חמש המיומנויות, שהן: 

סדר וארגון, ניהול זמן, התמקדות, ריכוז ומוטיבציה.  
מיומנויות אלו הן אותן כלים שבאמצעותן ניתן 

להגיע ללמידה.

ניהול זמן וסדר יום

וההרגל  הלימוד  כי  לדעת,  עלינו 
הראשוני שנוכל לקדם בבית שלנו בכל 

הקשור לניהול זמן הוא: "סדר יום קבוע". 
אנו בוחרים לעבוד דווקא על "סדר יום" משתי 

סיבות: א. הרווח החינוכי והשקט הנפשי שנרוויח 
מבית המתנהל לפי סדר יום הוא עצום ומשמעותי. ב. 
ניתן להתרגל לחיות לפי סדר יום מתוך הדרגה, ללא 
הרבה מאמץ או שינוי הרגלים קיצוני. וכאמור סדר יום 
קבוע, תורם להתפתחות של תפיסת עולם מסודרת 
אצל ילדים. הידיעה של רצף ההתרחשויות הקבוע 
והחוזר בעקביות על עצמו מידי יום, היא זו שתקנה 
בע"ה לילדנו תחושה של ביטחון. זו תוכנית משפחתית 
ולא רק קביעה הורית. העובדה, שהילד שותף לתכנון 
הזמן שלו ואחראי בעצמו על ביצוע הפעולות היומיומיות, 
מגבירה את המוטיבציה שלו לשתף פעולה, נותנת לו 
תחושה של שליטה במצב, עצמאות, אחריות אישית 
ומגבירה את תחושת הערך העצמי ותחושת השייכות 

שלו למסגרת המשפחה ולמערכת הלימודים. 

תכנון הזמן! 

אני שוב חוזר על המסר, כי הוא משמעותי. נשיא 
ארה"ב לינקולן, אמר פעם: "לו היו לי שמונה שעות 
לכרות עץ, הייתי מקדיש שש מהן להשחזת הגרזן"... 
עלינו לדעת, שהדבר העיקרי ביותר בחינוך ושיפור 

ניהול הזמן, הוא "תכנון הזמן". 

לכן, בכדי שנוכל ליצור סדר יום ברור, עלינו ללמוד 
לתכנן את זמננו. רובנו מסכימים ש"תכנון" הוא חשוב 
וחיוני. אם כן, מדוע איננו מקדישים יותר זמן לפעולה 

חשובה זו?!  התשובה, היא סוג של בדיחה לא מצחיקה: 
"פשוט אין לנו מספיק זמן כדי לתכנן". כנראה שיש לנו 
יותר מדי עבודות דחופות שצריכות להיעשות, והתכנון 
יכול לחכות ליום אחר, והיום האחר הזה עדיין לא הגיע...

מה גורם לחוסר תכנון: אז אם זה כ"כ נצרך וחשוב, מדוע 
אנו לא חיים עם תכנון וניצול הזמן?! ישנן מספר סיבות, 

מדוע אנו המבוגרים עובדים ללא תכנון:

1. הזכרנו, שפשוט אין לנו זמן לתכנן. היום שלנו עמוס 
בדרישות, תוכניות ופעילויות רבות יותר מהזמן שאכן 
יש לנו בפועל. במקרה זה, עלינו לעשות מיפוי 
וזיהוי "בזבזני זמן" או פעילויות שאינן הכרחיות 
ונוריד אותן מסדר היום שלנו. נבצע סדרי 
עדיפויות ונעזר באיש מקצוע או חבר 

לתכנון הפעילויות שלנו. 

2. יש לנו בעיה של "דחיינות" ואנו 
דוחים את התכנון לזמן אחר או "לשלב 
מאוחר יותר". במקרה זה, עלינו לטפל בדחיפות 
בבעיית הדחיינות שלנו, כי היא תצוץ לנו בכל שלב 

משלבי העבודה.

3. חלק גדול מאיתנו הצליחו בעבר גם ללא תכנון, 
ולכן אנו לא רואים ומרגישים את הצורך לתכנן ולארגן 
את חיינו בצורה מסודרת. עלינו לדעת כי אדם החי 
ללא תכנון, מספיק אולי 30% ממה שיכול היה להספיק 
במידה והיה מתכנן ומחשב את חייו, וזה לא רק הפסד 

של הספק, אלא גם עניין של איכות חיים.

4. יש לנו נטייה לעבוד, לבצע ולפעול בצורה מהירה. 
נדמה לנו כאילו במידה ונהיה עסוקים בתכנון-נִשָׁאֵר 
מאחור. אנו מעדיפים להיות "עכשוויים" ובמרכז העניינים, 
ולכן אנו נוטים לעשות ולבצע במקום לחשוב ולתכנן. 
כתוצאה מכך, אנו מאמצים דפוס התנהגות "תגובתי", 
דהיינו: אנו מגיבים במהירות לכל מה שמתרחש סביבנו 
וללא תכנון ומחשבה מוקדמת.  תגובה, דורשת רק מעט 
תכנון וחשיבה מוקדמת. לעומת זאת, פעולה מתוך 
יישוב הדעת וחשיבה, דורשת מידה רבה של מחשבה 
מוקדמת ותכנון. להתחיל לתכנן כל פעולה ותגובה- זאת 
משימה קשה לביצוע ביום עבודה הבנוי לפי מתכונת 
תגובתית. לפיכך, מרביתנו ממשיכים להגיב ולפעול 
במהירות במקום לתכנן. במקרה זה, כל בר-דעת מבין 

את ההפסד לעומת הרווח.

5. אנחנו אוהבים לראות את הסוף ולקבל את תחושת 

"הסיום" מהמשימות שאנו מבצעים.

כי את  מיידית,  אינו מספק תחושת הישג  תכנון, 
התוצאות של התכנון שלנו אנו עשויים שלא לראות 
במשך שבועות, חודשים ואולי אפילו לעולם לא. לכן אנו 
מתקשים או איננו מעוניינים לתכנן, כי אנו נמנעים מלקחת 

חלק בפעילות שאינה מעניקה משוב מהיר ומיידי.

כאילו  נראה,  להיות ספונטניים.  נטייה  לנו  יש   .6
לספונטניות יש מעמד מיוחד ותדמית כאילו האדם 
המתכנן בזהירות מחמיץ את הדברים החשובים בחיים. 
זו אינה מחשבה נכונה כי: החיים מורכבים מדי מכדי 

להתייחס אליהם בקלות דעת כל הזמן.

7. יש אנשים הסובלים ממחסום בכל הנוגע לתכנון. 
הם מתייחסים לתכנון כאל פעילות מסובכת הדורשת 
זמן רב. משימת התכנון הופכת לכל כך גדולה בעיניהם 

עד שהם אינם מסוגלים לנקוט את הצעד הראשון. 

במקרה זה, עלינו להפנים שתכנון אינו צריך להיות 
משימה מסובכת. תכנון הוא פשוט חשיבה על העתיד 
באופן שיטתי. הוא דורש חשיבה על האירועים האמורים 
לקרות ועל התנאים בהם האירועים האלה יתרחשו.
חישבו על הגורמים המקשים עליכם לחיות עם תכנון 

מוקדם ותעבדו עליהם. המשך בע"ה בשבוע הבא.

הרב אבוחצירא- יועץ, מאבחן ומטפל
לייעוץ טלפוני ללא תשלום
בימים ג' - ד' משעה 10-8 בערב
נייד: 054-8434435

חינוך באהבה
הרב יצחק אבוחצירא 

העלון מוקדש לפרנסה וזיווג
שמואל בן ריבה רבקה

הודיה בת אסתר

להקדשת העלון: 02-5308000

מליונר אחד יושב בבית קפה. פתאום נכנס אדם עם 
מצית מוזהב מתימן ומציע למכור אותו תמורת 50 מיליון 
דולר. "השתגעת?!", צוחק המיליונר, "50 מיליון תמורת מצית 
פשוט?"."זה לא סתם מצית פשוט זה מצית מתימן", משיב 
האיש ולוחץ על המצית. באותו רגע יוצא שדון ואומר: "כן 
אדוני, מה רצונך?"."הבא לי תה אחד", אומר התימני ובתוך 
שנייה כוס תה חמה מונחת על שולחנו. המיליונר ההמום 
מתלהב ומגיש לאיש צ'ק על סך 50 מיליון דולר תמורת 
המצית. בבית לוחץ המיליונר על המצית. יוצא השדון 
ואומר: "כן אדוני, מה רצונך?". המיליונר הנלהב אומר: 
"אני רוצה שתחזיר לי את 50 מיליון הדולר ששילמתי 
לתימני ותוסיף לי גם מטוס פרטי, יאכטה ושני מלונות 
פאר בניו יורק"."מצטער", משיב השדון. "אני יודע לעשות 

רק תה או קפה.

בדיחות הדעת
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